

论文

透0.45μm~1.6μm反8μm~12μm宽光谱分色滤光片的制备

刘永强;杨益民;杨崇民;张万虎;张建付;王颖辉

西安应用光学研究所, 陕西西安710065

摘要:

光谱分色滤光片对成像光谱技术至关重要,是实现光电仪器体积小、质量轻的一个重要器件。根据金属膜具有高反射率的特点和可以进行透增透的原理,介绍了透0.45μm~1.6μm反8μm~12μm光谱分色滤光片的膜料选择和膜系设计,并应用JGP560A2型磁控溅射镀膜机制备出了光谱性能和理化性能较好的宽光谱分色滤光片,其光谱性能达到0.45μm~1.6μm波段范围内,平均透过率大于80%;8μm~12μm波段范围内,平均反射率大于91%。

关键词: 分色滤光片;透增透;磁控溅射

Spectrum filter for transmitting in 0.45μm~1.6μm and reflecting in 8μm~12μm

LIU Yong-qiang; YANG Yi-min; YANG Chong-min; ZHANG Wan-hu; ZHANG Jian-fu; WANG Ying-hui

Xi'an Institute of Applied Optics, Xi'an 710065, China

Abstract:

Spectrum splitting filter is a key element for imaging spectrum technique. Based on the high reflection feature of the metal film and induced transmission theory, a novel element transmitting in 0.45μm~1.6μm and reflecting in 8μm~12μm was introduced. The deposition materials and the film design were presented. By using JGP560A2 magnetron-sputter deposited device, the element was produced and its optical characteristics were tested. Its average transmission ratio is more than 80% in 0.45μm~1.6μm, and average reflection ratio is more than 91% in 8μm~12μm.

Keywords: spectrum splitting filter; induced transmission; magnetron-sputter technique

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 刘永强(1976-),男,河南开封人,工程师,主要从事光学薄膜技术的研究工作。

作者简介:

参考文献:

[1] 唐晋发,顾培夫.薄膜光学与技术 [M].北京:机械工业出版社,1989.
TANG Jin-fa, GU Pei-fu. Optical film theory and technology [M]. Beijing: China Machine Press, 1989. (in Chinese)

[2] 傅共民,林永昌.可见光高透、中远红外高反的分光镜的最佳设计 [J].北京理工大学学报,1994,14(1):27-32.
FU Gong-min, LIN Yong-chang. Optimal design for the beam sputter having high transmitting visible and reflecting infrared characteristics [J]. Journal of Beijing Institute of Technology, 1994,14(1):27-32. (in Chinese with an English abstract)

[3] 李恒义,李琼瑞.0.4μm~1.1μm高透、3μm~15μm高反的宽带光谱分色片的设计 [J].激光与红外,1979(10):1-11.
LI Heng-yi, LI Qiong-rui. Design of wide-band color separation filter with 0.4μm~1.1μm high transmission and 3μm~15μm high reflection [J]. Laser & Infrared, 1979(10):1-11. (in Chinese with an English abstract)

[4] 林炳,于天燕,刘定权,等.红外/可见光宽带分色片设计与制备 [J].红外与毫米波学报,2004,23(5):393-396.
LIN Bing, YU Tian-yan, LIU Ding-quan, et al. Design and deposition of infrared/visible wide-band color separation filters [J]. Journal of Infrared and Millimeter Waves, 2004,23(5):393-396. (in Chinese with

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(824KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 分色滤光片;透增透;磁控溅射

本文作者相关文章

- ▶ 刘永强
- ▶ 杨益民
- ▶ 杨崇民
- ▶ 张万虎
- ▶ 张建付
- ▶ 王颖辉

文章评论 (请注意:本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="0463"/>